

ندوة دولية عبر الانترنت من تنظيم جامعة محمد الصديق بن يحيى- جيجل/ الجزائر
وبالشراكة مع جامعة كوفنتري- المملكة المتحدة

07/07/2020

Responding to Coronavirus: Psycho-social, environmental and cultural challenges and implications of the COVID-19 virus

الإستجابة لفيروس كورونا: التحديات والانعكاسات النفسو- إجتماعية

والبيئي- ثقافية في مواجهة فيروس COVID-19



Whereas health and disease have often been analysed predominantly in terms of biological or natural conditions, sociologists, anthropologists and psychologists have long demonstrated that the prevalence of diseases is strongly influenced by the psychosocial situation, the environmental and cultural conditions of individuals and groups concerned. Traditions, beliefs, health practices and a variety of cultural factors in specific environments play an important role in the spread and then management of disease. Customs and social practices related to agriculture and food such as those in China, in the Wuhan region, which resulted in the spread of Coronavirus worldwide, have been in question, as has the intensive animal agriculture industry in much of the West, predicted by some to be the source of future pandemics. Accordingly, it is vital that public research investigates the environmental and cultural as well as psychosocial factors, to provide an in-depth analysis of external factors that can cause or limit the spread of diseases. Equally important from social justice perspectives, is the need to understand their effects on different population categories in different regions of the world.

The influence of societal factors needs to be understood in historical contexts, and within the public spheres of individual societies. These social factors and public responses differ from one region to another, as many diseases and their spread are related to social components that are closely related to the cultural, religious and environmental factors of each region.

In light of the current pandemic and the universal difficulty facing individuals, governments and societies with the spread of Covid 19, this seminar aims to raise questions and stimulate debate to understand future perspectives globally, and more specifically, for the Algerian society and citizen. The seminar invites interventions focused on questions of socio-cultural, psychological, environmental or even religious significance, and those that may not have been raised before (at least in their present form).

What are the future impacts, globally, of the significant societal transformations since the emergence of COVID19? What will determine the fate of individual, societal and global responses? How successful might the resulting national mutations and international dynamics prove? In which forms will societies, in their new customs and practices, be visualized on different levels and systems, including the economic and political? What role might young people play in determining or influencing the national and global transformations, which will take place in response to the disease? Further questions might include, but are not limited to: What is the nature of the psychosocial, environmental and cultural challenges posed by individual and societal practices in the face of the spread of the

Coronavirus (COVID-19)? What are the major implications for the international community and for Algerian society?

1- The webinar Purposes:

The central purposes or objectives of the international webinar are to:

- Determine the psychosocial, environmental, cultural characteristics of different population categories and how these might impact their responses and vulnerability to Coronavirus.
- Investigate the new forms of societal organisation, new customs and practices, and how these are visualized on different levels and systems, including the psychosocial, environmental, cultural, media, economic and political components.
- Explore the capacity for resilience of different communities in facing Coronavirus.
- Analyse forms of domination and conflict strategies, and the inclusion/exclusion, responses and resistance of young people facing Coronavirus.
- Understand and measure the psychosocial, environmental, cultural, economic and political costs for societies and states in the future.

2- The webinar topics:

In respect of the major objectives, the main axes of the international webinar will include:

- Modern theoretical and empirical concepts related to the pandemic, with a focus on psychological and sociological aspects.
- Adaptation, activism and resistance of young people in light of the pandemic.
- The relationship between the various local, national and international trends, , including their psychosocial, environmental and cultural dimensions.
- New practices and customs expected within societies at the behavioural level of individuals and groups.
- Exposing and evaluating international, regional, national and local experiences responding to Coronavirus.

3 - **The target audience:** All academic researchers; including PhD students, experts and researchers in laboratories and research centres in the fields of humanities and social sciences.

4- **Costs:** The partner (Coventry University) will cover the costs of the international webinar on Zoom platform.

Honorary President of the conference

Pr. Hamza AMIRECHE

Rector of JIJEL University

General supervisor of the conference

Pr. CHAKOUR Said Chawki

Director of the Multidisciplinary Laboratory of Applied Human and Social Sciences for Development - JIJEL University

Pr. Abdennacer TILBI

Vice-rector of scientific research and post-graduate higher education- JIJEL University

President of the conference

Dr. Adel CHIHEB

President of the Scientific Committee

Dr. Djamel HIRECHE/ Dr. Jessica Northey

The Scientific Committee Members

Pr. Gordon Crawford University of Coventry – United Kingdom

Dr. Hamied Al-Hashimi, International University of London – United Kingdom

Pr. Muhammad Kirat, Qatar University– Qatar

Pr. Brahim Boulfefel, University Mohamed Seddik Ben Yahia –Jijel – Algeria

Dr. Adel Boutagine, University Mohamed Seddik Ben Yahia – Jijel – Algeria

Dr. Latifa Abid, University of East London – United Kingdom

Pr. Mazin Marsool Mohamed, University of Mustansiriyah– Iraq

Dr. Patrick Crowley, University College Cork – Ireland

Pr. Ahmed Moussa Badawi, Arab Center for Research and Studies– Egypt

Pr. Afrah Jasim, University of Baghdad– Iraq

Pr. Zahia Salhi, University of Manchester – United Kingdom

Dr. Nouri Dris, Setif University 2– Algeria

Dr. Hamdi Muhammed El-Fateh, Qatar University– Qatar

Pr. Kenaza Mohamed Fawzi, University of Constantine 3– Algeria

Dr. Sumaya Barhoumi, University of Tebessa– Algeria

Dr. Mohammed Boukezzoula, University Mohamed Seddik Ben Yahia –Jijel – Algeria

Conditions of Participation

- ✓ The papers must be in one of the topics of the conference: in *Arabic, French or in English*; and should not be presented in another scientific event or publication or part of a thesis.
- ✓ Abstracts must not exceed **750 words** in the language of the intervention, and in accordance with recognized scientific writing standards:
 - - A contextualization of the problem and the main objectives of the research.
 - - The methodology and techniques used to solve the problem of research.
 - - The main conclusions.
 - - A list of five keywords.
 - - Bibliography (at least five references).
- ✓ The intervention must be no less than **10 pages** long and must not exceed **25 pages** including references and appendices. The bibliography must be at the end, arranged in alphabetical order.
- ✓ The paper should be written with the following fonts: for the Arabic language (*Traditional Arabic* 16 text, 12 footnotes) The inter-lines 1.15 cm; French or English (*Times New Roman* 12 text, 10 footnotes). The inter-lines 1.5 cm.
- ✓ Brief *CV*, should be attached with the full paper.
- ✓ The scientific committee will be committed to informing the accepted participants of the observations and modifications that must make to their final papers according to a model of arbitration attached with the decision of the scientific committee.
- ✓

The Languages of the International Webinar: Arabic, French and English.

Important Dates:

- **30 June, 2020:** deadline for sending the full papers
- **05 July, 2020:** Confirmation of participation in the international Webinar.
- **06 July, 2018:** Announcement of the Webinar program.
- **07 July, 2020:** Held of the international webinar on Zoom platform.

Participation form

First and Last name :.....
Scientific grade:
Specialty:
Country:
Institution:
E-mail :.....
Phone:
Topic of the paper:
Title of the paper:
The abstract:

Note:

All interventions of the International Webinar will be published in a special issue of the Algerian journal of research and studies

ندوة دولية عبر الانترنت من تنظيم جامعة محمد الصديق بن يحيى- جيجل/ الجزائر
وبالشراكة مع جامعة كوفنترى- المملكة المتحدة

الإستجابة لفيروس كورونا:

التحديات والإنعكاسات النفسو-اجتماعية والبيئو-ثقافية في مواجهة فيروس COVID-19

يوم 07 جويلية 2020

الى وقت قريب كانت الصحة والمرضى، تُنسب إلى الظروف البيولوجية أو الطبيعية فقط. إلا أن أثبت علماء الاجتماع وعلماء النفس أن انتشار الأمراض يتأثر بشدة بالموقع والوضع النفسو-اجتماعي والبيئو-ثقافي للأفراد والجماعات المعنية، إذ تلعب التقاليد والمعتقدات والممارسات الصحية والعديد من العوامل الثقافية في بيئات محددة دورًا مهمًا وأساسيا في انتشار الأمراض ومن ثم في كيفية إدارتها. إن العديد من العادات والممارسات الاجتماعية المتعلقة بالأنماط الزراعية والغذائية، مثل تلك الموجودة في الصين بمنطقة ووهان، والتي أدت إلى انتشار فيروس كورونا في جميع أنحاء العالم، تبقى موضع تساؤل، هل صناعة الزراعة الحيوانية المكثفة في معظم أنحاء الغرب، ستكون مصدرا للأوبئة المستقبلية؟ وبناءً على ذلك، فمن الضروري أن يحقق مجتمع البحث العام في العوامل البيئية، الثقافية، النفسية والاجتماعية، لتوفير تحليل متعمق للعوامل الخارجية التي يمكن أن تسبب أو تحد من انتشار الأمراض. وبنفس القدر من الأهمية من منظور العدالة الاجتماعية، هي توفير الحاجة إلى فهم آثارها على فئات السكان المختلفة في مناطق مختلفة من العالم.

يجب فهم تأثير العوامل المجتمعية في السياقات التاريخية وفي إطار الفضاءات العامة للمجتمعات الفردية. إذ تختلف هذه العوامل الاجتماعية والاستجابات العامة من منطقة إلى أخرى، كما ترتبط العديد من الأمراض وانتشارها بالمكونات الاجتماعية ذات العلاقة الوثيقة بالملكون الثقافي، الديني والبيئي الخاصة بكل منطقة.

في ظل السيناريو الحالي للوباء والصعوبات التي تواجه الأفراد، المجتمعات والحكومات مع انتشار Covid 19 عالميا، جاءت هذه الندوة بهدف إثارة العديد من الأسئلة وتحفيز النقاش لفهم مختلف وجهات النظر المستقبلية على الصعيد العالمي، وبشكل أكثر تحديداً، على مستوى الفرد والمجتمع الجزائري. كما تدعو الندوة في تدخلاتها التركيز على الأسئلة ذات الأهمية في بعض المسائل والقضايا الاجتماعية، الثقافية، التواصلية، النفسية، والبيئية أو حتى الدينية، ربما قد لا تكون أثرت من قبل (على الأقل في شكلها الحالي).

ما هي الآثار المستقبلية على الصعيد العالمي في ضوء التحولات والديناميات الدولية الهامة منذ ظهور COVID19؟ ما الذي سيحدد مصير الاستجابات الفردية والمجتمعية والدولية؟ ما مدى نجاح التحولات المحلية والديناميات الدولية الناتجة عن انتشار الفيروس؟ في أي شكل من الأشكال سيتم تصور

المجتمعات في عاداتها وممارساتها الجديدة على صعيد العديد من النُظُم والانساق منها خاصة النفسو- اجتماعية والبيئو-ثقافية، التواصلية وحتى الاقتصادية والسياسية؟ ما هو الدور الذي يمكن أن يلعبه الشباب في تحديد أو التأثير على التحولات المحلية والعالمية التي من شأنها أن تحدث استجابة في مواجهة المرض؟ ما هي طبيعة التحديات التي تفرضها الممارسات الفردية والمجتمعية في مواجهة انتشار فيروس COVID-19؟ ما مدى استجابة المجتمع الدولي والمجتمع الجزائري في مواجهة هذا المرض؟

أولاً- أهداف الندوة:

- تسعى هذه الندوة الى تحقيق مجموعة من الاهداف ذات الطابع التحليلي موزعة كالآتي:
- تحديد الخصائص السوسيو-نفسية، البيئو-ثقافية لدى بعض الفئات الاجتماعية في استجابتها للوباء.
- تحديد أشكال المجتمعات الجديدة التي تفرضها التحولات المحلية والعالمية اليوم في ظل انتشار الوباء.
- الكشف عن عوامل التكيف والصمود لمختلف الجماعات الاجتماعية في مواجهة انتشار الوباء.
- تحديد الرؤية الشبابية في ضوء تفسير المكونات النفسو-اجتماعية والبيئو-ثقافية المكتسبة والوافدة.
- الكشف عن علاقات الهيمنة والسيطرة، ونوع استراتيجيات الصراع، الإندماج والمقاومة لدى الشباب في مواجهة الوباء.
- تحديد التكلفة النفسو-اجتماعية والبيئو-ثقافية وحتى السياسية والاقتصادية للحكومات والمجتمعات مستقبلاً.

ثانياً- محاور الندوة:

في ظل الاهداف المرجوة تمت اعتماد المحاور الآتية:

- ✓ المفاهيم والمدلولات النظرية والامبريقية النفسو-اجتماعية الحديثة لمتغير الوباء.
- ✓ عوامل صناعة الرؤية التكيفية والمقاومة لدى الشباب في مواجهة الوباء في ظل العوامل النفسو-اجتماعية، البيئو-ثقافية، الدينية، الاعلامية وحتى الاقتصادية والسياسية.
- ✓ العلاقة بين مختلف التوجهات المحلية والدولية في مواجهة الوباء من حيث الأبعاد: النفسو-اجتماعية والبيئو-ثقافية.
- ✓ الممارسات والعادات الجديدة المتوقعة للمجتمعات على المستوى السلوكي للأفراد والجماعات في مواجهة الازمات العالمية.
- ✓ عرض التجارب الدولية والإقليمية وحتى المحلية في مواجهة الفيروس من الناحية النفسو-اجتماعية، البيئو-ثقافية، الاتصالية وتقييمها.

ثالثاً- الجمهور المستهدف: ويشمل كل الباحثين الأكاديميين من طلبة دكتوراه وأساتذة جامعيين، خبراء وباحثين في محابر ومراكز بحث في حقل العلوم الإنسانية والاجتماعية.

نوع الندوة: افتراضية تبث عبر الانترنت من خلال البث المرئي على الأرضية الرقمية Zoom.

الرئيس الشرفي للندوة:

الأستاذ الدكتور عميرش حمزة_ رئيس جامعة محمد الصديق بن يحيى - جيجل

المشرف العام للندوة:

الأستاذ الدكتور شاكور سعيد شوقي – مدير مخبر العلوم الإنسانية والاجتماعية التطبيقية من اجل التنمية- جامعة جيجل.

الأستاذ الدكتور تيلبي عبد الناصر – نائب رئيس الجامعة للتكوين العالي في الطور الثالث والتأهيل الجامعي والبحث العلمي والتكوين العالي فيما بعد التدرج- جامعة جيجل.

رئيس الندوة:

د. شهب عادل

رئيس اللجنة العلمية

د. حيرش جمال/ د. جيسكا نورثاي

أعضاء اللجنة العلمية	
أ.د/ جوردن كراوفورد	جامعة كوفنتري- المملكة المتحدة
د/ حميد الهاشي	جامعة لندن العالمية- المملكة المتحدة
أ.د/ محمد قيراط	جامعة قطر- قطر
أ.د/ إبراهيم بوالفلفل	جامعة محمد الصديق بن يحيى- جيجل/ الجزائر
د/ عادل بوطاجين	جامعة محمد الصديق بن يحيى- جيجل/ الجزائر
د/ لطيفة عبيد	جامعة شرق لندن- المملكة المتحدة
أ.د/ مازن مرسل محمد	جامعة المستنصرية- العراق
أ.د/ أحمد موسى بدوي	خبير بالدراسات السوسيوولوجية بالمركز العربي للبحوث والدراسات/ مصر
أ.د/ افراح جاسم	جامعة بغداد- العراق
أ.د/ زهية صالح	جامعة مانشستر/ المملكة المتحدة
د/ باتريك كراولي	جامعة كورك/ أيرلندا
د/ نوري دريس	جامعة سطيف 2/ الجزائر
د/ حمدي محمد الفاتح	جامعة قطر- قطر
أ.د/ كنانة محمد فوزي	جامعة قسنطينة 3/ الجزائر
د/ سمية برهومي	جامعة العربي التبسي- تبسة/ الجزائر

ضوابط المشاركة في الندوة الدولية

- ✓ أن يكون البحث في أحد محاور الملتقى، وبإحدى اللغات الثلاثة (العربية، الفرنسية أو الإنجليزية)، وأن يكون إضافة علمية أصيلة، لم يسبق نشره أو تقديمه في ملتقيات أو فعاليات سابقة، أو ان يكون جزء من اطروحة أو أي نوع من انواع البحث العلمي.
- ✓ تقدم الملخصات في حدود **750 كلمة** بلغة البحث، مع الالتزام بقواعد المنهج العلمي المتعارف عليها أكاديميا في كتابة ملخصات الاوراق العلمية:
 - وضع سياق معرفي للمشكلة وتحديد الأهداف الرئيسية للبحث.
 - المنهجية والتقنيات المستخدمة لحل مشكلة البحث.
 - الاستنتاجات الرئيسية.
 - قائمة من خمس كلمات.
 - البليوغرافيا (خمس مراجع على الأقل).
- ✓ عدد صفحات المداخلة لا يتجاوز **25 صفحة**، ولا يقل عن **10 صفحات**، وتكتب الهوامش بإعتماد طريقة (APA)، مع إلحاق قائمة المصادر والمراجع في آخر البحث مرتبة ابجديا.
- ✓ نوع الخط: **Traditional Arabic**، الحجم 16 في المتن والتباعد بين الاسطر 1.15سم، و12 في كتابة الهوامش. أما البحث المكتوب باللغات الفرنسية والإنجليزية فيكون بخط **Times New Roman**، مقاسه 12 والتباعد بين الاسطر 1.5سم.
- ✓ ترفق الأوراق البحثية مع سيرة ذاتية مختصره.
- ✓ بالنسبة للمداخلات باللغات الفرنسية، الإنجليزية يجب ارفاق ملخص باللغة العربية.

لغات الندوة الدولية: الإنجليزية، العربية والفرنسية.

تواريخ هامة

- آخر أجل لإرسال الورقة البحثية كاملة: **30 جوان 2020**.
- الإشعار بقبول الأوراق البحثية: **05 جويلية 2020**.
- الاعلان عن برنامج الندوة الدولية: **06 جويلية 2020**.
- انعقاد الندوة الدولية: **07 جويلية 2020**. على الأرضية الرقمية Zoom.

ملاحظة: ستنشر جميع مداخلات الندوة الدولية في عدد خاص بالمجلة الجزائرية للأبحاث والدراسات